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 سلام فرمانده
و نسلي كه تشنه سرود  است 

استقبال از سللرود سلللام فرمانده با همه نقص هايي كه 
در تكنیك و فنون سرود آن وجود دارد، نشان داد تا چه 
اندازه نسل نوجوان ما تشللنه آثاري از اين دست است. 
نسلللي كه در میان شلللوغي و بلواي رسللانه ها و فضاي 
مجازي قرار است هويت خود را حفظ كند. اما اينكه از دل 
اين همه سازمان و نهاد مختلف دست كم و محض رضاي 
خدا، حتي سالي يك بار يك موسیقي متوسط با محتواي 
مكتبي براي نوجوان ها بیرون نمي آيد، حكايت عجیبي 
است. عجیب از اين منظر كه اتفاقاً جبهه فرهنگي انقلاب 
به لحاظ شعر، سرود و نیروي انساني در اين زمینه دست 
پري دارد، اما از اين ظرفیت در بهترين حالت صرفاً براي 
برگزاري جلسات شب شعر اسللتفاده مي شود و اراده اي 
براي اسللتفاده بهینه از اين ثروت فرهنگي جهت تولید 
آثاري كلله در جامعه به شللكلي فراگیر مورد اسللتقبال 
قرار بگیرند يا وجود ندارد يا الزامللات تحقق آن در كنار 
هم قرار نمي گیللرد. اينكه گیر كار كجاسللت، بايد واقعاً 
مورد آسیب شناسللي جدي قرار بگیرد. عجیب است كه 
عرصه كودك و نوجوان با وجود حساسیت هاي خاصي 
كه اين گروه سللني با آن دسللت و پنجه نللرم مي كند و 
بر كسي هم پوشللیده نیسللت، تولیدات هنري همواره 
يكي از مغفول تريللن حوزه ها بوده و همچنان هسللت. 

جالب اينكه سرود سلللام فرمانده با وجود بهره 
بردن از محتللواي خوب به لحاظ قوت شللعر و 
ترانه با سسللتي ها و نقصان هايي 
نیز مواجه اسللت، اما استقبال از 
همین كار متوسط نشان مي دهد 
كه تا چه اندازه جاي چنین آثاري 
در میان تولیدات موسیقیايي خالي است. امروز 
همه مؤسسلله ها و نهادهللاي فرهنگي و هنري 
كه وابسته به بودجه بیت المال در حال فعالیت 
هستند، بايد به اين پرسش پاسخ دهند كه چرا از 
دل تولیدات آنها كمتر اثر فاخر يا حتي متوسط 
موسللیقیايي بللراي نوجوان ها بیللرون مي آيد. 
ايراد از كجاسللت؟ از درك ناقللص مديران ما از 
اهمیت خوراك هنري براي نوجوان ها، آن هم در 

شرايطي كه تولیدات ناسالم و مسموم از طرق مختلف به 
سمع و نظر اين قشر مي رسد يا ايراد را بايد جاي ديگري 
جست وجو كرد. همانطور كه عنوان شد، جبهه فرهنگي 
انقلاب همواره به لحاظ ظرفیت هاي شعر از قوت مناسبي 
برخوردار بوده و به لحاظ وجود هنرمندان موسیقي نیز از 
امكانات و نیروي انساني مناسب بهره می برد، با وجود اين 
انجام يك آسیب شناسللي جدي براي فهم چرايي ركود 
در اين عرصه امللري ضروري و واجب به نظر مي رسللد. 
امروز صداوسیما، حوزه هنري، سازمان هنري رسانه اي 
اوج، مؤسسه روايت فتح و زيرمجموعه هاي آنان بايد اين 
كمبود را جللدي بگیرند و راه حل هللاي تقويت تولیدات 
موسیقیايي مكتبي و انقلابي را مورد بررسي قرار دهند و 

براي تحقق آن اقدام كنند.
كودكي و نوجواني چند نسللل از انقلاب گذشللت، اما از 
حالا كللودكان دهه اول قللرن پانزدهم شمسللي نیاز به 
فكر و برنامه ريزي دارند تا دسللت كم هر سللاله شللاهد 
تولید حداقل20 اثر موسللیقیايي فاخر و در شأن جامعه 
مسلمان ايراني باشیم. حقیقت ماجرا اين است كه بايد 
روي اثرگذاري هنر و اهمیت آن به شكلي جدي تر حساب 

كرد و ظرفیت هاي آن را بازشناخت.

 وقتي شهرستاني ها 
 در سرود آتش به اختيار 

عمل مي كنند 
   فرزين ماندگار

 از دهه 60 كه يك گللروه گمنام آبللاده اي ترانه هايي 
دربللاره دفاع مقللدس خواندند و مللورد توجه آيت الله 
خامنه اي)رئیس جمهور وقت( قرار گرفت تا حالا همواره 
سرود و ترانه هاي نوجوانانه اي كه مورد توجه جامعه قرار 
گرفته، نه از دل تولیدات نهادها و سللازمان هاي هنري 
و فرهنگي، بلكه به شللكلي خودجوش از دل محافلي 
گمنام، اما مؤمن و انقلابي بروز و ظهور پیدا كرده است. 
آخرين نمونه اين درخشللش هنري را گروهي گیلاني 
رقم زدند كه با سرود سلللام فرمانده، نگاه ها را به خود 

جلب كردند.
 اين نشان مي دهد كه شايد هیچ وقت مشكل اصلي رونق 
هنر و فرهنگ بودجه و پول نبوده است و عنصر اصلي 
آثاري كه بر دل مي نشللیند، اراده و اعتقاد و اخلاصي 
است كه از درون يك جمع خود را نشان مي دهد. اين 
اسللتعداد انقلابي هرازگاهي خود را به اشكال مختلف 

نشان مي دهد. 
سه سللال پیش بود كه يك گروه گمنام ديگر، شعري 
با عنوان مرد نبرد درباره عماد مغنیه، فرمانده شللهید 
جبهه مقاومت اسلامي خواندند و وقتي حاج قاسم در 
قید حیات بود از وي دعوت به عمل آوردند و در مقابل 
سردار آن را اجرا كردند كه مورد توجه و تقدير ايشان 
واقع شد. سللرودي كه اين نوجوانان خواندند روزهاي 
پس از شهادت سردار سلیماني بارها از راديو و تلويزيون 
پخش شد و توانست بیشتر از قبل با مخاطب انبوه در 
آن فضا ارتباط بگیرد، آن هم در شرايطي كه رسانه هاي 
ديداري و شنیداري نیاز مبرم به ارائه خوراك فاخر به 

مخاطب داشتند. 
حالا اين گروه هنللري ماح از گیلان اسللت كه در اين 
عرصه خودي نشللان مي دهد و بار ديگللر اين گزاره را 
به اثبات مي رسللاند كه با كمترين امكانللات مي توان 

بیشترين اثرگذاري را داشت. 

    محمدصادق عابديني
پخش سرود »س�ام فرمانده« در فضاي 
مجازي و ش�بكه هاي تلويزيوني، باز هم 
نش�ان داد كه س�رود به عنوان يك گونه 
مه�م در موس�يقي مي توان�د مخاطبان 
ميليوني داش�ته باش�د و كاري كه مردم 
ب�ا آن ارتباط قلب�ي برقرار كنن�د، تأثير 
فرهنگي خ�ود را باقي خواهد گذاش�ت. 
استاد محمد گلريز، خواننده پيشكسوت 
از  بس�ياري  ك�ه  كش�ورمان 
سرودهاي مهم انقاب اسامي 
با صداي وي در حافظه تاريخي 
ايراني�ان ب�ه ثب�ت رس�يده 
اس�ت، در گف�ت و گ�و ب�ا »ج�وان« ب�ه 
آس�يب شناس�ي روند تولي�د و حمايت 
از س�رودهاي انقاب�ي پرداخته اس�ت. 
 شما س�رود »س�ام فرمانده« را 

ديده و شنيده ايد؟
بله، من اين سللرود را ديده ام و به نظرم كار 

خوب و موفقي بوده است. 
»سلام فرمانده« كاري اسللت نوجوانانه، به 
نظر مي رسد سللرود و حضللور نوجوانان در 
سرود موضوعي است كه سال ها مغفول باقي 

مانده است؟!
سال هاي سال است كه به حضور نوجوانان 
در عرصه سللرود توجه دارم. استعداد هاي 
خوبي در مملكت داريم و يكللي از دغدغه 
هاي اصلي مقام معظللم رهبري هم همین 
موضللوع اسللت. ايشللان بارهللا بللر تولید 
سرودهايي با موضوع انقلاب اسلامي، دفاع 
مقدس، مقاومت و حماسلله تأكید كرده اند 
و در سللخنراني ها و ديدارهايشللان هر جا 
كه فرصتي پیللش آمده موضللوع را مطرح 
كرده اند. ما در دوره اي سرودي از گروهي از 
نوجوانان آباده اي استان فارس داشتیم كه 
هنوز در خاطره ها باقي مانده، ولي بر خلاف 
تأكید مقام معظم رهبللري، توجهي به اين 

حوزه نشده است. 
 همان طور كه اشاره كرديد رهبر 
معظ�م انقاب به مس�ئله س�رود 
توجه ويژه اي داشته اند، پس چرا 
س�رود آن طور كه شايس�ته بوده 

ديده نشده؟!
صداوسللیما و وزارت ارشللاد بانیللان اصلي 
فرهنگ و هنر در كشور هستند و هر كاري 
كه بخواهد به نتیجه درسللت برسللد، بايد 
از سللوي اين دو نهاد انجام شللود يا حداقل 

حمايت اين دو را داشته باشد. 
 البته نهادهايي مانند بس�يج هم 
حمايت هاي خوبي از توليد سرود 

داشته اند.
بله، بسیج از كارهايي كه مي شود حمايت 
كرده و به سللهم خود از تولید سرودهاي 
انقلابي حمايللت داشته اسللت، اما صرف 
همیاري عللده اي براي تولیللد كار كفايت 
نمي كنللد، بايد روي انعكاس درسللت آن 
نیز كار شللود. ما نسللل نوجوان و جواني 
داريم كه هیچ خاطره يا اطلاعي از انقلاب 
اسلامي و دفاع مقدس ندارد و آن دوران را 
درك نكرده است. در مقابل اين بي اطلاعي 
مي بینیم كلله در فضاي مجللازي هر روز 
موجي از تولیللد آثار موسللیقايي مبتذل 
وجللود دارد، تقريباً هر كس توانسللته در 
فضاي مجازي موسیقي مبتذل ساخته و 
منتشر كرده اسللت! در مقابل اين حجم از 
ابتذال، ما چلله كار كرده ايم؟! چه تولیدي 
داشته ايم؟! امسال بسیج اعلام كرده است 
كه از تولید سللرود حمايت مي كند، اينكه 

فقط بسللیج بخواهللد كاري را در مقطعي 
انجام دهد، كفايت نمي كند. 

يعني نهادهايي مثل صداوس�يما 
و وزارت ارش�اد در كن�ار اينك�ه 
خودش�ان پيش�قدم توليد سرود 
باشند، از آثار خوب نهادهاي ديگر 

هم حمايت كنند؟!
مللا مقابل يللك تهاجم فرهنگي هسللتیم. 
بايد در مقابل اين جنللگ فرهنگي با ابزار 
فرهنگي بجنگیم، بايد چند برابر تولیدات 
آنها، تولید داشته باشللیم اين تولید را مگر 
جايي غیر از صداوسللیما و وزارت ارشللاد 
بايد انجام دهد؟ ابزار تولید هنر و رسانه در 
دست آنها اسللت. امروز در جنگ فرهنگي 
تبلیغات حرف اول را مي زند، چقدر از اين 

ابزار استفاده كرده ايم؟
 ما تقريباً با ت�ك نمونه هايي مثل 
»س�ام فرمانده« مواجه هستيم 
كه خارج از س�اختار صداوسيما و 
وزارت ارشاد توليد شده اند، ولي 
چون كار خوب�ي بوده اند، مردم از 

آنها استقبال كرده اند! 
»سلللام فرمانده« با اسللتقبال خیلي خوبي 
مواجه شللده، مردم به آن علاقه دارند، حتي 
بعضي هللا را ديدم كه بللا وجللود بي تفاوتي 
نسبت به انقلاب از »سلام فرمانده« استقبال 
كرده اند. اين نشان مي دهد كه سرود »سلام 
فرمانللده« توانسللته در دل ها جللاي خود را 

باز كند. 
 اگر انصاف را رعايت كنيم، »سام 
فرمانده« در تلويزي�ون نيز ديده 
شده و بخشي از شهرت آن ناشي 
از ديده شدن در صداوسيما است!

بللله، وقتي كلله كار خوبللي تولید شللود و 
صداوسیما از آن به درسللتي حمايت و آن 
را به خوبي منعكس كند، اين كار باعث مي 
شود كه اثر از مرزها عبور كند و در آن سوي 

مرز هم مخاطب داشته باشد. 
»سام فرمانده« تا چه حد مي تواند 
نشان دهنده ظرفيت خوب توليد 

سرود براي نوجوانان باشد؟
به كلملله »فرمانده«كلله براي اين سللرود 
انتخاب شللده دقت كنیللد، ايللن واژه هم 
مي تواند براي مقام معظم رهبري به كار برده 
شود، هم در جايي براي حاج قاسم سلیماني 
و سللاير فرماندهان شللهید، ما بسللیاري از 
واژه هاي ارزشللي مانند »فرمانللده« داريم 
كه مي توانیم بر اساس آنها كار هنري خلق 
كنیم، فیلم تولیللد كنیم، كلیللپ و آهنگ 

بسازيم يا سرود اجرا كنیم. 
مي توان اميدوار بود كه صداوسيما 
در آينده بيش�تر از اين به س�رود 
اهميت دهد و از توليد و پخش آن 

حمايت كند؟
چندي پیش آقاي جبلي، رئیس صداوسیما 
ديداري با هنرمندان داشتند. در اين ديدار از 
هر شاخه هنري يك نفر فرصت پیدا كرد كه 
چند دقیقه اي صحبت كند. اين فرصت به من 
هم رسید و در وقت كوتاهي كه داشتم براي 
نشان دادن اهمیت موضوعي كه مي خواستم 
مطرح كنم، مثالي زدم. ماجرا اين بود كه در 
همین صداوسیما، يك خبرنگار كار جالبي 

كرده بود و حللدود 10 تصوير از خوانندگان 
داخلي و خارجللي به همراه عكس شللهید 
صیاد شیرازي به جوانان نشان مي داد. آنها 
هملله خواننده ها را شللناختند و با جزئیات 
درباره آنها اطلاعات داشتند، اما كسي صیاد 
شیرازي را نمي شناخت! من با اين مثال به 
آقاي جبلللي گفتم كه چرا مللا براي معرفي 
شللخصیت هايي چون صیاد شیرازي آنقدر 
كللم كار كرده ايم؟! بللا آنكه شللهید صیاد با 
آن شللخصیت جالبش چلله فداكاري هايي 
در دوران انقلللاب و دفللاع مقللدس انجام 

است.  داده 
ش�ما براي بس�ياري از ش�هداي 
انقاب اس�امي و دف�اع مقدس، 
سرود خوانده ايد، سرودهايي كه 
در آرشيو صداوسيما وجود دارند، 
ولي كمت�ر از ش�بكه هاي راديو و 

تلويزيون پخش مي شوند!
من به آقاي وحید جلیلي كه از دوسللتان 
قديمي من هم هست، گفتم براي سالگرد 
شهید صیاد شللیرازي كاري خوانده ام كه 
صداوسللیما آن را پخللش نمي كند، گفتم 
اين كارها با سرمايه بیت المال تولید شده 
و بهترين آهنگسازها و ترانه سراها در تولید 
آنها دست داشته اند، چرا پخش نمي كنید؟ 
جلیلي شماره شخصي را به من داد و گفت 
از او پیگیري كن، من به آن شللخص زنگ 
زدم و موضللوع را گفتللم. او جوابي داد كه 
واقعاً باعث تعجب و تأسللف من شللد! آن 
شللخص گفت حتي اگر ما اين سرودهاي 
انقلابي را به مديران شللبكه ها بدهیم آنها 
پخش نمي كنند! در سللالگرد واقعه طبس 
هم من به آن شللخص زنللگ زدم و گفتم 
كه سللرودي براي واقعه طبللس خوانده ام 
كه سرودش براي اسللتاد سبزواري است و 
استاد راغب هم آهنگساز آن بوده اند. واقعه 
طبس كه امام خمیني )ره( در آن شن ها را 
مأمور خدا دانسته اند و در اين اثر نیز استاد 
سللبزواري به واقعه »ابابیل« اشللاره كرده 
است. اما باز هم صداوسیما حاضر به پخش 

آن سرود نشد!
 به نظر بحث كم كاري صداوسيما 
در حوزه سرود و حتي سنگ اندازي 
براي پخش آثار مرتبط با انقاب و 
دفاع مقدس، نيازمن�د يك گفت 
و گوي جداگانه اس�ت، در شرايط 
فعلي براي رشد توليد سرود بايد 

چه كار كرد؟
ما اسللتعدادهاي خوبي در عرصه سرود داريم 
كه نیازمند كشف و پرورش هستند. برگزاري 
جشللنواره هاي سللرود مي توانللد به كشللف 
اسللتعداد ها كمك كند و بعد از آن بايد از آنها 
حمايت شود. اساتیدي مانند حمید سبزواري، 
شاهرخي و علي معلم نیز از جايي شروع كرده 
و به مرتبه استادي رسللیده اند. بايد موقعیت 
ديده شدن و شللعر گفتن براي استعدادهاي 
جوان فراهم شود. بسللیاري از اين استعدادها 
در شهرستان ها هستند تا زماني كه صداوسیما 
كلیپ هاي زيبايي از كار گروه هاي شهرستاني 
نسازد و آن را پخش نكند، آنها امكان شكوفايي 

پیدا نخواهند كرد. 
 به صداوسيما اشاره كرديد، وزارت 
ارشاد براي حمايت از توليد سرود 
چه وظيفه اي داشته كه تا امروز در 

انجام آن تعلل كرده است؟
من گلايلله اي از وزيللر ارشللاد دارم و آن اين 
است كه چرا هنوز مديران دولت سابق را در 
ارشاد نگه داشللته اند؟! مديران قبلي نزديك 
به هشت سال گذشللته امتحان خود را داده و 
كارنامه خود را نشان داده اند. اگر قرار بود آنها 
كاري كنند در همان دوران انجام داده بودند، 
ولي وقتي كاري نكرده انللد، چرا آنها را هنوز 
نگه داشته اند؟! فرض كنیم كه وزير ارشاد به 
هر دلیلي نمي خواهللد مديران را تغییر دهد، 
پس چرا از آنها كار نمي خواهد؟! ما به آخرت 
ايمان داريم و مي دانیم كه در آن دنیا حساب 
و كتللاب و سللؤال و جوابي هسللت! مديران 
فرهنگي بايد بدانند كه از آنها سللؤال خواهد 
شد كه در زمان مسئولیتي كه داشته اند چه 
كاري براي مردم، اسلام، انقلاب و دفاع مقدس 
انجام داده اند؟! آيا به اين فكر كرده اند كه چه 

جوابي بايد بدهند؟

 گلریز: گفتند برخی مدیران سيما 
 حاضر به پخش سرودهای انقلابی

نيستند! 
تا زماني كه صداوسيما كليپ هاي زيبا از سرود هاي گروه هاي شهرستاني را 

  

مورد حمايت قرار ندهد امكان شكوفايي نيست

بعضی ها را دیدم که با وجود 
بی تفاوتی نسبت به انقلاب 
سلام فرمانده را دوست دارند

    گزارش

  مصطفي شاه كرمي
جاي خال�ي توليداتي از جنس نماهنگ »س�ام 
فرمانده« و تشنگي و اشتياق كودكان و نوجوانان 
براي چنين محتوايي ك�ه در اقبال و پذيرش اين 
كار از سوي همين گروه هاي سني ديده شد، يكي 
از ادل�ه اثبات كننده مهجوريت ظرفيت بس�يار 
مهم و پرجاذبه آثار موس�يقايي در سياست هاي 
فرهنگي اس�ت. اين مهجوريت در حالي اس�ت 
كه دس�تگاه هاي دولتي و حاكميت متعددي در 
كش�ورمان هس�تند كه راجع به تولي�دات آثار 
موسيقايي )اعم از سرود، ترانه و آهنگ( وظايف 
و تكالي�ف مش�خصي دارن�د، اما ك�م كاري آنها 
باعث ش�ده اين عرصه مهم و اثرگذار دودس�تي 
به تولي�دات س�خيف و مبتذل تقدي�م و واگذار 
شود. نگاهي اجمالي به چالش هاي عرصه موسيقي كودك 
و نوج�وان، تقوي�ت توليدات ج�ذاب و مخاطب پس�ند و 
نق�د نماهنگ »س�ام فرمانده« و بررس�ي عل�ت اقبال به 
آن محوره�اي گفت وگ�وي »جوان« ب�ا مي�اد عرفانپور، 
رئي�س مركز موس�يقي حوزه هنري اس�ت. 
 به نظر شما چرا مسئولان در طول اين چند 
دهه، نگاه ثابت و متناس�بي به عرصه مهم 

موسيقي كودك و نوجوان نداشته اند؟
در حوزه موسللیقي يك مطلب كلي كه به دلیل دراز دامن بودن 
بحثش نمي توان خیلي به آن ورود كرد، اين است كه ما كلًا در 
طول چند دهه اخیر در حوزه سیاسللت گذاري كلان موسیقي 

دچار بلاتكلیفي و يك نوع عملكرد ناموفق بوده ايم. 
متأس�فانه كارها آنقدر كم و ضعيف بوده كه حتي 
نمي توان از آن ب�ا عنوان »عملك�رد ناموفق« ياد 

كرد.
همینطور است! البته ما توجه به اينگونه مسائل را در سندي كه 
نوشته شده و ان شاءالله قرار است در شوراي عالي انقلاب فرهنگي 
مورد بحث و چكش كاري كارشناسان قرار بگیرد، آورده ايم و در 
مورد آنها بحث هاي مفصلي شده است. همانطور كه اشاره كردم، 
چون بحث طولاني و پرشللاخه اي اسللت، نمي توانم به آن ورود 
كنم، اما مهم ترين مسئله موسیقي كشللور عدم تبیین جايگاه 
موسیقي بوده كه اين در انقلاب اسلللامي و جمهوري اسلامي 
و فرصت ها و تهديدها منجر به اين شللده كه مللا از اين هنر كه 
اتفاقاً پرمصرف ترين هنر در جامعه محسوب مي شود از فوايد و 
فرصت هايش غافل شويم و دچار آسیب هايي شديم كه ناشي از 
اين غفلت ها و همچنین ناشي از عدم اهتمام و مديريت درست 

حوزه موسیقي است. 
براي حل اين مشكل چه كارهايی بايد انجام شود؟

حل اين مشكل نیازمند راهبردهاي اساسي حاكمیتي است كه از 
دست يك نهاد و دو نهاد ساخته نیست، بلكه نیازمند يك همت 
عمومي در كشور است. البته بايد اشاره كنم كه به دلیل اين اتفاق، 
مهم ترين عارضه اي كه در موسللیقي ما به وجود آمده، تخريب 

ذائقه موسیقايي مردم است، به خصوص جوانان و نوجوانان. 
منظورتان از تخريب ذائقه موسيقايي، ارائه آثار و 

محتواهاي نازل و ضعيف است؟
منظور اين اسللت كه مخاطب ما در مرحله انتخاب موسیقي به 
واسطه عدم شناخت نسبت به موسیقي مطلوب به موسیقي هايي 
گرايش پیدا مي كنللد كه مصرفي، سللخیف، كم مايه يا مبتذل 
هسللتند. مبتذل به معناي فنللي و محتوايي، يعني موسللیقي 
كه بن مايه هاي اصیللل هنري و همچنیللن بن مايه هاي اصیل 

محتوايي ندارد. 
اين مسئله را ناشي از چه چيزي مي دانيد؟

اصلي ترين دلیل آن، اين است كه ما نسللبت به آموزش مباني 
موسیقي و ترويج موسیقي مطلوب اهتمام نكرده ايم، چون نسبت 
به موسیقي تكلیفمان را در حوزه طراحي و ارائه خط مشي انجام 
نداده ايم. اگر تكلیف روشللن مي شد و اثر گذاري موسیقي را هم 
مي دانستیم، همان اثرگذاري كه در بزنگاه هاي مهم انقلاب آن 
را حس كرده و ديده ايم كه در بزنگاه هاي خاص چطور موسیقي 
پاي كار انقلاب آمده و مردم و نظام را حفظ كرده است، اما اين 
مسئله را ما هیچ وقت قدر ندانستیم. اگر مباني موسیقي را تبیین 
و ترويج مي كرديم و آن را آموزش مي داديم، نوجوانان ناخودآگاه 
گرايش ذوقشان به سللمت موسللیقي هاي خوب مي رفت. آن 

كشورهايي كه مباني موسللیقي را از سللنین كودكي آموزش 
مي دهند، اين تجربه را داشللته اند كه كللودكان و نوجواناني كه 
موسیقي را به صورت كلاسللیك ياد گرفته اند، نه تنها خودشان 
سراغ موسیقي هاي غیراصیل همچون موسیقي هاي نويني مثل 
رپ و امثالهم نمي رفتند، بلكه حتي از اين جنس موسیقي تنفر 

هم پیدا می كردند. 
اين نكته كه اش�اره كرديد يك اس�تناد پژوهشي 

است؟
بله، نتیجه پژوهش هايي اسللت كه در دنیا صورت گرفته است، 
اما متأسللفانه در ايران چنین چیزي نداريم و حتي در آموزش 
و پرورش، آموزش مباني موسللیقي را حذف كرده ايم. آموزش 
اصولي و علمي موسیقي مي توانست ما را در مواجهه با تولیدات 
موسیقايي مبتذل و سخیف و خیلي از عارضه ها ايمن و واكسینه 
كند. اجمالاً اينكه رسللیديدم به مرحله اي كه ذائقه موسیقايي 
نوجوان ما از حیث فني، گرايش به آثاري دارد كه جذابیت دارند، 
اما اصالت هنري كمي دارند مثل موسللیقي هاي رپ، كي پاپ، 
متال و امثالهم يا موسیقي هاي مصرفي پاپي كه درست و پرمايه 
نیستند. ما در چنین شرايطی شاهد هستیم كه به تبع همه اين 
معضلاتي كه وجود داشته، توجه به موسیقي نوجوان هم كم بوده، 
حالا در اين شرايط كم توجهي به موسیقي نوجوان و آثاري كه 
اخیراً تولید شده اند مثل آن نماهنگ »دهه هشتادي ها« به رغم 
تمام انتقاداتي كه همگان داشتند، با اين حال بنده به دلیل قدمي 
كه براي موسللیقي نوجوان برداشته شللده بود، با وجود كمي و 

كاستي هايي كه داشت آن را تحسین كردم. 
به نظر مي رسد نماهنگ »سام فرمانده« اثر رو به 

جلوتري نسبت به متشابهات قبلي باشد. 
كار »سلللام فرمانده« و اثللر ديگري)رفیق شللهیدم( را كه اين 
گروه خلق كردند، بايد تحسللین كرد، چون اين گروه در عرصه 
موسللیقي نوجوان قدمي برداشته  اسللت، از طرفي بايد باب نقد 
باز باشد، مثلًا اينگونه موسللیقي از لحاظ لحني شباهت هايي با 
موسیقي رپ دارد و شايد يك جاهايي كمي نزديك مي شود به آن 
دست از موسیقي هايي كه از منظر هنري موسیقي هاي خوب و 
متعالي نیستند يا از حیث متني، متن هنري و ادبي پیش روي ما 
نیست. از اين جهات قطعاً بايد كار را مورد نقد و بررسي قرار داد، 
اما بايد آن را نیز تحسللین كرد كه يك كار پرتلاش و مؤمنانه اي 
در عرصه موسیقي شكل گرفته كه مخاطب هاي زيادي را هم با 
خودش همراه كرده است. البته مي خواهم اين نكته را هم تأكید 
كنم و بگويم اگر يك اثري مخاطب زيادي پیدا كرد، لزوماً نبايد 
فكر كرد كه همه اركان آن اثر خوب هستند. الان يك بخشي از 
موسیقي هاي رپ در انواع مختلف و محتواهاي مختلف، مخاطبان 
میلیوني دارند، اما اين موضوع دلیل خوب بودنشان نیست، ولي 

بايد باب اين تولیدات باز باشد تا كم كم به تولیدات بهتر برسیم. 
ارزيابي ش�ما از علت اقبال مخاطبان، به خصوص 
طيف كودكان و نوجوانان به نماهنگ سام فرمانده 

چيست؟
من كلًا اعتقاد دارم در هنر، شللعر و موسیقي اگر به كاري اقبال 
عمومي مي شود و اين اقبال در دل ها اثر می گذارد و مي نشیند، 
اگر محتوا هم محتواي خوبي باشد، مهم ترين دلیل آن مي تواند 
اخلاص و جوششي باشد كه پشت چنین كارهايي هست. همین 
اخلاص و جوشش است كه موجب مي شود شعري كه شايد از 
لحاظ ساختاري و فني شللعر خوبي نباشد و ضعف هايي داشته 
باشد يا موسیقي كه يك موسیقي اصیل نباشد و مشكلاتي هم 
داشته باشد به آن اقبال نشان داده شللود. قطعاً پشت اين كار، 
هنرمنداني بودند كه با جان و دل تلاش كردند تا اتفاقي را رقم 
بزنند و اين تلاش مؤمنانه موجب تأثیر گذاري مثبت نسبت به 
اين كار شده و در خانه خودم هم كه نقدهايي نسبت به آن دارم، 

فرزندانم آن را زمزمه مي كنند و لذت مي بريم.

پروند ه
 در ماجرای

 »سام فرمانده«
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جواد محرمي

گفت و گوي »جوان« با مياد عرفانپور، رئيس مركز موسيقي حوزه هنري 

»سام فرمانده« نشان داد ذائقه موسيقی نوجوان را 
می توان فاخر كرد


